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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Premierul Nicolae Ciuca baga autoritatile in sedinta, vineri, la prima ora 

• Nicolae Ciuca, nevoit sa faca apel catre prefecti sa nu trateze situatia cu lejeritate 

• Comisia Nationala de Prognoza a revizuit in sus estimarea privind avansul 

economiei romanesti in 2022, de la 2,9% la 3,5% 

• Ministerul Finantelor: Numarul posturilor ocupate in institutiile si autoritatile 

publice, in usoara crestere, in mai 2022 

• Ministerul Finantelor a luat de la banci 728 mil. lei prin licitatie de obligatiuni de 

stat, de peste doua ori mai mult decat programase, la dobanda de 9,08%/an 

• RBL despre suprataxarea part-time: Exista si alte masuri care pot aduce venituri 

la bugetul de stat fara sa genereze o supraimpozitare a anumitor categorii de 

contribuabili 

• Scumpirile la energie forteaza ALRO sa suspende din august activitatea fabricii de 

alumina Alum Tulcea. 500 de angajati vor fi disponibilizati 

• ArcelorMittal reduce temporar activitatea din cauza lipsei comenzilor. Angajatii, 

platiti cu 75% din salariul de baza 

• Romanii pentru care se reduce varsta de pensionare cu 2 ani, fara penalizari. 

Legea a fost promulgata de Klaus Iohannis 

• Guvernul a adoptat un act normativ prin care bancile, casele de schimb si 

operatorii de plati trebuie sa afiseze clar comisioanele percepute pentru conversia 

in si din euro 

• Premierul si ministrul Transporturilor, ultimatum pentru compania care lucreaza 

la drumul expres Pitesti-Craiova 
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• Sorin Grindeanu, despre situatia Metrorex: Periodic se vine cu „vrem bani”. De 

fiecare data, solutia pe care o are Metrorex e sa ia bani de la bugetul statului sa-si 

acopere pierderile. Cat mai trebuie un timisorean sau un craiovean sau un clujean 

sa accepte ca din banii tuturor sa subventioneze transportul Bucurestiului? 

• Grindeanu, dupa protestul de la Tarom: Rabdarea mea ajunge undeva la limita, 

legat de management si am transmis aceste lucruri / Nu voi ezita sa iau decizii, 

indiferent de consecinte, ca sa incerc sa salvez compania 

• INS: Productia de carbune a scazut cu 1,5% in primele cinci luni ale anului; 

importurile s-au majorat cu 55,4% 

• PATRES: Avizele pentru parcurile eoliene si fotovoltaice trebuie urgentate, 

pentru a folosi banii din PNRR 

• Ministrul Apararii Nationale l-a primit pe presedintele Comisiei de Aparare a 

Adunarii Nationale din Franta 

• Romania: Datoria guvernamentala ca procent din PIB a fost de 48,4% la finalul 

primului trimestru din 2022 (Eurostat) 

• Banca Centrala Europeana a majorat dobanda de referinta cu 0,5%, in incercarea 

de a stapani inflatia, care a ajuns in Zona Euro la 8,6%. Este prima majorare dupa 

11 ani 

• Preturile petrolului au scazut brusc, dupa ultimele decizii adoptate in SUA 

• Experti internationali au documentat incalcari grave pe scara larga ale dreptului 

umanitar si dreptului international comise de catre trupele ruse de la inceputul 

invaziei in Ucraina, anunta OSCE 
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• Premierul Nicolae Ciucă bagă autoritățile în ședință, vineri, la prima 

oră 

Premierul Nicolae Ciucă va avea vineri, la ora 8,00, o videoconferinţă cu prefecţii, pe 

tema măsurilor de intervenţie pentru combaterea efectelor caniculei, anunță Agerpres. 

Potrivit Biroului de presă al Guvernului, intervenţia premierului la începutul 

videoconferinţei va fi transmisă live pe conturile de Facebook şi Youtube ale Guvernului 

şi pe canalul unic de distribuţie al Palatului Victoria. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Nicolae Ciucă, nevoit să facă apel către prefecți să nu trateze situația 

cu lejeritate 

Premierul Nicolae Ciucă a transmis un mesaj prefecţilor, vineri, într-o videoconferinţă pe 

tema măsurile de combatere a efectelor caniculei, rugându-i să nu trateze evenimentele 

generate de temperaturile ridicate din acest sfârşit de săptămână cas fiind de natură 

minoră, precizând că orice eveniment care poate părea minor se poate transforma într-

unul cât de poate de grav. 

Ciucă a organizat, vineri, o videoconferinţă cu prefecţii, pe tema măsurilor de intervenţie 

pentru combaterea efectelor caniculei, informează News.ro. 

Premierul a solicitat să se intervină pe Dunăre pentru asigurarea navigabilităţii. 

“Este foarte clar că pe fluviul Dunărea avem o scădere a debitului cu peste 50 la sută şi 

de aceea în decizia CNSU de ieri după amiază, am stabilit ca pe o porţiune să se 

intervină astfel încât să se asigure navigabilitatea în sectorul respectiv, ţinând cont de 

faptul că mai abitir ca anii precedenţi se înregistrează un flux ridicat de trafic pe Dunăre 

şi avem nevoie să degajăm şi să asigurăm dragarea astfel încât să fie asigurată 

fluiditatea traficului”, a afirmat Ciucă. 

El a mai solicitat prefecţilor să organizeze de câte ori este nevoie şedinţele Comitetului 

Judeţean pentru Situaţii de Urgenţă, să existe la nivelul fiecărei localităţi puncte unde 

poate fi asigurată asistenţa medicală şi unde poate fi distribuită apă gratuit. 
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Premierul le-a mai cerut prefecţilor să nu trateze evenimentele ca fiind de natură 

minoră. 

“Vă rog să nu trataţi evenimentele ca fiind de natură minoră, pentru că, aşa cum arată 

situaţia în momentul de faţă, orice eveniment care este minor, care ni s-ar părea nouă că 

este minor, poate să crească şi să devină unul cât se poate de grav. Seriozitate maximă, 

coordonare sunt chestiunile pe care dumneavoastră le ştiţi foarte bine. Există oameni 

care au experienţă, există echipe de conducere care ştiu ce au de făcut. Responsabilitate 

şi activitate 24 cu 7”, a mai declarat Nicolae Ciucă. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Comisia Națională de Prognoză a revizuit în sus estimarea privind 

avansul economiei românești în 2022, de la 2,9% la 3,5% 

Comisia Națională de Strategie și Prognoză a majorat estimarea pentru avansul 

economiei românești în 2022, la 3,5%, faţă de 2,9%, prognoza din primăvară, realizată 

imediat după izbucnirea războiului din Ucraina. 

CNSP a revizuit în sus și valoarea PIB-ului nominal: de la 1.328 miliarde lei, la 1.372 

miliarde lei. 

În schimb, Comisia estimează un deficit comercial mai mare, de 32,3 miliarde euro, față 

de estimarea anterioară de 27,7 miliarde euro. 

Și scumpirile vor fi mai puternice, estimează instituția, care vine cu o prognoză de 12,9% 

pentru finalul anului și o medie anuală de 12,6%, față de estimările anterioare de 9,7% și 

10,1% 

Câştigul salarial real este estimat să scadă cu 1,2%, în acest context, deși în ultima 

prognoză era estimat în creștere, asta deși câștigul salarial mediu brut este estimat în 

creștere cu 10,4%, la 6.157 lei (față de 6.120 lei anterior). 

Cursul mediu de schimb anticipat este de 4,95 lei/euro (anterior 4,97 lei/euro). 

(Sursa: economedia.ro)  
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• Ministerul Finanţelor: Numărul posturilor ocupate în instituţiile şi 

autorităţile publice, în uşoară creştere, în mai 2022 

Numărul posturilor ocupate în instituţiile şi autorităţile publice din România era, în mai 

2022, de 1.269.707, cu 45 mai multe comparativ cu luna precedentă, iar 64% dintre 

acestea erau în administraţia publică centrală, conform datelor publicate pe site-ul 

Ministerului Finanţelor (MF), consultate de AGERPRES. 

Din totalul celor 813.448 de angajaţi din administraţia publică centrală, 597.775 lucrau în 

instituţii finanţate integral de la bugetul de stat. 

Cel mai mare număr de posturi ocupate se înregistra la Ministerul Educaţiei, respectiv 

291.981, Ministerul Afacerilor Interne - 123.996, Ministerul Apărării Naţionale -74.018, 

Ministerul Finanţelor - 24.379 şi Ministerul Sănătăţii -18.451. 

Potrivit sursei citate, în instituţiile finanţate integral din bugetul asigurărilor sociale erau 

ocupate 9.303 de posturi, în cele subvenţionate din bugetul de stat şi din bugetul 

asigurărilor pentru şomaj un număr de 43.853, în timp ce în instituţiile finanţate integral 

din venituri proprii erau 162.517 posturi ocupate. 

Totodată, în administraţia publică locală lucrau, în mai 2022, 456.259 de persoane, dintre 

care 278.577 în instituţii finanţate integral din bugetele locale şi 177.682 în instituţii 

finanţate integral sau parţial din venituri proprii. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Ministerul Finanţelor a luat de la bănci 728 mil. lei prin licitaţie de 

obligaţiuni de stat, de peste două ori mai mult decât programase, la 

dobândă de 9,08%/an 

Ministerul Finanţelor a împrumutat ieri de la bănci 728 mil. lei printr-o licitaţie de 

obligaţiuni de stat cu o valoare nominală de 300 mil. lei, scadente în 2026, la o dobândă 

de 9,08% pe an. La licitaţie au participat opt dealeri primari. 
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Valoarea totală a cererii a fost de 957 mil. lei, din care băncile au licitat în nume şi cont 

propriu 831 mil. lei, iar 126 mil. lei au fost ofertele necompetitive. Rata cuponului a fost 

de 3,25%, iar randamentul până la maturitate aferent preţului de adjudecare a fost de 

9,08%. 

Din suma totală adjudecată, băncile au oferit în nume şi cont propriu 653 mil. lei, iar 

ofertele necompetitive s-au ridicat la 75 mil. lei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

• RBL despre suprataxarea part-time: Există și alte măsuri care pot 

aduce venituri la bugetul de stat fără să genereze o supraimpozitare a 

anumitor categorii de contribuabili 

Considerăm că există o serie de alte măsuri care pot aduce venituri la bugetul de stat 

fără să genereze o supraimpozitare a anumitor categorii de contribuabili, iar printre 

aceste măsuri menționăm: reducerea evaziunii fiscale prin digitalizarea și 

profesionalizarea ANAF, reducerea cheltuielilor statului precum și digitalizarea statului și 

simplificarea administrativă, au declarat reprezentanții Romanian Business Leaders (RBL). 

Reamintim că prin OG16/2022 prin care cresc o serie de taxe în România, se află și o 

măsură prin care munca part-time este supraimpozitată. Adică pentru un angajat care 

lucrează, de exemplu 2 ore dimineața, firma trebuie să-i plătească contribuții pentru 8 

ore. Măsura se aplică de la 1 august, iar angajați din mai multe domenii, precum cei care 

se ocupa de curățenie, au fost deja înștiințați că de luna viitoare nu vor mai lucra. Chiar 

și asociațiile de proprietari se află în situația similară de a lua o decizie, altfel locatarii vor 

trebui să plătească mai mulți bani. 

Alte categorii afectate: contabili juniori care nu sunt la o formă de învățământ, anumiți 

angajați de la mentenanță sau chiar bone. 

La rândul său, Radu Burnete, de la Concordia, ne-a spus joi că nu ar trebui să fie 

pedepsiți cei care lucrează 2 ore pentru că statul nu își poate extinde capacitățile de 

control. 
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Reprezentanții RBL ne-au mai spus că deși sunt conștienți că Romania și-a asumat prin 

PNRR o serie de angajamente fiscale, operaționalizarea acestora nu trebuie să se facă 

punând o povară fiscală tot pe mediul privat și pe acei contribuabili corecți, care asigură 

până la urmă dezvoltarea economică a acestei țări. 

“Experimentăm cu toții o perioadă de crize concomitente în care este nevoie, mai mult 

ca niciodată, de predictibilitate fiscală și de o consultare de care să se țină cont în luarea 

unor decizii ce ne impactează în mod direct”, au precizat ei. 

RBL este una dintre organizațiile care a participat la scurtele dezbateri privind Ordonanța 

referitoare la creșterile de taxe. 

“RBL a avut, alături de alte organizații de business, mai multe runde de discuții 

referitoare la măsurile fiscale ce se propuneau și pe care le vedeam în declarații publice. 

Aceste întâlniri au fost atât cu ministrul de Finanțe, cât și cu prim-ministrul Nicolae 

Ciucă. Punctele pe care noi le-am susținut au fost bazate pe câteva principii cuprinse în 

Decalogul Fiscal al Antreprenorilor, pe care l-am și făcut public”, a declarat Angela 

Roșca, lider al Task Force-ului RBL Fiscalitate și Membru al Consiliului Director RBL. 

Punctual, spune ea, dintre măsurile concrete propuse de RBL, două au fost reținute: 

1. Păstrarea unui sistem prin care o firma să poată opta (de la înființare sau ulterior) să 

aplice regimul și să plătească impozit pe profit și să nu fie automat subiect de impozit 

pe microîntreprinderi (valabil indiferent de CAEN și alte condiții de capital social sau 

număr de angajați); 

2. Implementarea începând cu 1 ianuarie 2023 a anumitor măsuri ce fuseseră propuse 

spre aplicare, în cadrul Ordonanței, începând cu 1 august 2022. 

„Alte măsuri precum plafonarea contribuțiilor sociale și reducerea costului muncii nu au 

fost preluate. Considerăm în continuare că aceste măsuri, precum și menținerea cotei 

unice sunt esențiale pentru ca economia României să poată trece cu bine de criza care 

va urma”, a explicat ea. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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• Scumpirile la energie forțează ALRO să suspende din august 

activitatea fabricii de alumină Alum Tulcea. 500 de angajați vor fi 

disponibilizați 

Fabrica de alumină Alum Tulcea își va suspenda activitatea, de la 1 august, și 500 de 

angajați din cei peste 700 vor fi disponibilizați, după ce scumpirile la energie electrică și 

gaze naturale au făcut mai ieftină aducerea aluminei din import, anunță proprietarul 

ALRO Slatina. Economedia a scris anterior despre această situație AICI. 

„Criza economică generată de pandemie a fost intensificată de criza energetică din 2021 

ca urmare a creșterii accelerate a prețurilor la electricitate și la gazele naturale, cu un 

impact negativ asupra costurilor de producție pentru alumina calcinată și aluminiul 

electrolitic. Costul gazelor naturale pentru o tonă de alumină este semnificativ mai mare 

decât prețul unei tone de alumină importată și livrată către ALRO”, a declarat Gheorghe 

Dobra, Director General ALRO și Președinte al Consiliului de Administrație al ALUM. 

„Concret, alumina produsă de ALUM ar ajunge la un cost de peste 900 USD/tonă, în 

timp ce prețul aluminei pe piețele internaționale este de aproximativ 500 USD/tonă. 

Ponderea produselor energetice doar în costul total al aluminei este remarcabil de mare, 

ajungând la aproximativ 500 USD/tonă în 2022”, a adăugat Gheorghe Dobra. 

Conform companiei, prețul gazului a crescut de zece ori de la 18 EUR/MWh în T1 2021, 

la peste 180 EUR/MWh în T4 2022. Prețul energiei electrice a urmat aceeași tendință și 

de la 60 EUR/MWh în T1 2021, a ajuns și a depășit 500 EUR/MWh în T4 2022. În prezent, 

pe piață există un deficit de energie electrică și de gaze naturale pentru consumatori. 

Totodată, prețul certificatului de emisii de CO2 a crescut de la circa 25 EUR/certificat la 

sfârșitul anului 2020, până la peste 90 EUR/certificat, în prezent, mai arată compania. 

Drept urmare, în acest context, ALRO și ALUM au dezvoltat scenarii de funcționare la un 

prag minim de rentabilitate sau de reducere apierderilor financiare prin suspendarea 

anumitor activități de producție și trecerea unor echipamente de producție în stand-by. 

ALRO a redus producția de aluminiu primar cu 60% prin închiderea a trei hale de 

electroliză și ALUM și-a revizuit programul de producție în funcție de nivelul de alumină 

calcinată necesar pentru ALRO, dar odată cu creșterea continuă a prețurilor, costul 

aluminei a atins un nivel nesustenabil.  
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În acest context, Conducerea companiei a propus pentru aprobarea Adunării Generale a 

Acționarilor, care va avea loc în data de 29 iulie 2022, suspendarea temporară a 

operațiunilor de producție de alumină ale ALUM, începând cu data de 1 august 2022 

pentru o perioadă estimată de 17 luni, concomitent cu păstrarea specialiștilor cheie din 

toate departamentele fabricii pentru a fi pregătiți pentru reluarea producției atunci când 

evoluția preturilor produselor energetice o va permite. 

ALUM va continua să desfășoare activități de cercetare și dezvoltare și operațiuni de 

logistică a aluminei și, de asemenea, va demara acțiuni de reparații și mentenanță a 

echipamentelor sale, pentru a fi pregătită pentru o repornire rapidă a producției de 

alumină atunci când piața o va permite. 

„Scopul acestor măsuri decisive, care sunt pe deplin compatibile cu tehnologia utilizată 

în rafinăria de alumină a ALUM, este de a conserva activele Grupului și de a menține 

stabilitatea financiară a Grupului la un nivel solid, pentru a fi pregătit să facă față 

provocărilor, în actualul mediu economic deosebit de dificil”, arată compania. 

Reamintim că, anul trecut, și compania-mamă, Alro, a anunțat oficial că își reduce 

producția de aluminiu cu 60% și că închide trei hale de electroliză din cinci, din cauza 

prețurilor mari la energie. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• ArcelorMittal reduce temporar activitatea din cauza lipsei 

comenzilor. Angajații, plătiți cu 75% din salariul de bază 

Combinatul siderurgic ArcelorMittal Hunedoara, deţinut de holdingul ArcelorMittal, cel 

mai mare producător de oţel din lume, a anunțat joi că își reduce temporar activitatea, 

din cauza lipsei comenzilor, iar angajații vor fi plătiți cu 75% din salariul de bază. 

„Având în vedere dificultățile economice cu care se confruntă societatea cauzate de lipsa 

comenzilor și implicit a volumului de producție, precum și că măsură de protecție a 

salariaților, Consiliul de Administrație al ArcelorMittal Hunedoara SA a hotărât reducerea 

temporară a activității societății pentru perioada 23.07.2022-05.08.2022 și plata cu 75% 

din salariul de baza a salariaților afectați de această măsură.  
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Precizăm că reducerea activității a început în dată de 20.06.2022 însă majoritatea 

salariaților au beneficiat de concedii de odihnă astfel că numărul celor plătiți cu 75% 

este redus”, arată compania, într-un raport transmis la Bursa de Valori București (BVB). 

În februarie, ArcelorMittal, care are aproximativ 190.000 de angajaţi, a anunţat că va 

implementa în următorii doi ani un program de reducere a costurilor cu un miliard de 

dolari. Acesta include sporirea productivităţii, scăderea numărului de furnizori şi 

reducerea cu o cincime a personalului de birou. 

Familia Mittal deţine peste 35% din companie. 

ArcelorMittal deţine în România unităţi de producţie la Iaşi, Roman şi Hunedoara. 

ArcelorMittal Hunedoara a raportat anul trecut afaceri de 660,28 milioane de lei și un 

profit net de 1,27 milioane lei. Compania a avut în medie 582 angajați. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• Românii pentru care se reduce vârsta de pensionare cu 2 ani, fără 

penalizări. Legea a fost promulgată de Klaus Iohannis 

Legea vizează persoanele care au locuit cel puţin 30 de ani în zonele afectate de 

poluarea remanentă  

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat joi, 21 iulie, legea care extinde categoriile de 

persoane care beneficiază de reducerea vârstei standard de pensionare cu doi ani, fără 

penalizare, din cauza poluării remanente. 

Este vorba despre legea pentru modificarea art. 65 alin. (5) din Legea nr. 263/2010 

privind sistemul unitar de pensii publice. 

”(5) Persoanele care au locuit cel puţin 30 de ani în zonele afectate de poluarea 

remanentă din cauza extracţiei, preparării şi arderii cărbunelui sau a şisturilor 

bituminoase, a extracţiei şi preparării minereurilor de uraniu, a extracţiei şi prelucrării 

minereurilor feroase şi neferoase cu conţinut de praf sau de emisii de gaze cu efect de 

seră, de amoniac şi derivate, de cupru, plumb, sulf, azot, fosfor, cadmiu, arseniu, zinc,  
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mangan, fluor, clor, feldspat şi siliciu ori de radiaţii din minereuri radio-active, hidrogen 

sulfurat, crom trivalent, crom hexavalent, cianuri, de pulberi metalice şi/sau de cocs 

metalurgic, a prelucrării ţiţeiului sulfuros, desulfurarea benzinei, a ţiţeiului parafinos şi 

neparafinos, a distilării ţiţeiului în vederea producerii păcurii şi a uleiurilor, respectiv în 

localităţile Baia Mare, Călăraşi, Copşa Mică, Drobeta-Turnu Severin, Slatina, Târgu Mureş, 

Târnăveni, Turnu Măgurele, precum şi în localităţile Abrud, Avram Iancu, Baia de Arieş, 

Lupşa, Ocoliş, Roşia Montană şi Zlatna din judeţul Alba, Băiţa din judeţul Bihor, Bacău şi 

Oneşti din judeţul Bacău, Maieru, Rodna şi Şanţ din judeţul BistriţaNăsăud, Crizbav, 

Făgăraş, Feldioara, Hălchiu, Satu Nou şi Victoria din judeţul Braşov, Brăila, Tichileşti şi 

Chişcani din judeţul Brăila, Anina, Armeniş, Ciudanoviţa, Moldova Nouă, Oţelu Roşu şi 

Reşiţa din judeţul Caraş-Severin, Aghireşu, Câmpia Turzii, Căpuşu Mare, Dej, Iara şi Turda 

din judeţul Cluj, Năvodari din judeţul Constanţa, Baraolt din judeţul Covasna, Târgovişte 

şi Titu din judeţul Dâmboviţa, Işalniţa din judeţul Dolj, Galaţi din judeţul Galaţi, Brăneşti, 

Bâlteni, Bustuchin, Câlnic, Drăgoteşti, Fărcăşeşti, Ioneşti, Mătăsari, Motru, Negomir, 

Plopşoru, Prigoria, Roşia de Amaradia, Rovinari, Turburea, Turceni şi Urdari din judeţul 

Gorj, Bălan, Borsec, Corbu, Jolotca, Sândominic şi Tulgheş din judeţul Harghita, 

Aninoasa, Baia de Criş, Băiţa, Brad, Călan, Certeju de Sus, Criscior, Deva, Ghelari, 

Hunedoara, Lupeni, Orăştie, Petrila, Petroşani, Răchitova, Şoimuş, Teliucu Inferior, 

Uricani, Vaţa de Jos, Veţel, Vulcan din judeţul Hunedoara, Ciulniţa şi Slobozia din judeţul 

Ialomiţa, Borşa din judeţul Maramureş, Grinţieş şi Săvineşti din judeţul Neamţ, Brazi şi 

Ploieşti din judeţul Prahova, Broşteni, Crucea, Iacobeni, Ostra, Stulpicani şi Vatra Dornei 

din judeţul Suceava, Fârdea, Margina, Nădrag şi Tomeşti din judeţul Timiş, Mina Altân 

Tepe şi Tulcea din judeţul Tulcea, Berbeşti şi Râmnicu Vâlcea din judeţul Vâlcea, pe o 

rază de 8 km în jurul localităţii în care se află situl contaminat, beneficiază de reducerea 

vârstei standard de pensionare cu 2 ani fără penalizarea prevăzută la alin. (4)”, se arată în 

document, potrivit observatornews.ro 

(Sursa: ziare.com) 
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• Guvernul a adoptat un act normativ prin care băncile, casele de 

schimb și operatorii de plăți trebuie să afişeze clar comisioanele 

percepute pentru conversia în și din euro 

Băncile și casele de schimb valutar și operatorii de plăți vor trebui să prezinte clienților, 

în mod clar și accesibil, comisioanele aferente schimbului valutar leu-euro și euro-leu, 

chiar înainte de inițierea plății de către bănci, casele de schimb valutar sau operatorii de 

plăți care permit plăți din lei în euro și invers, potrivit actului normativ adoptat miercuri 

de Guvern. 

„Actul normativ adoptat astăzi constituie un pas important pentru buna funcționare a 

pieței interne și pentru facilitarea schimburilor comerciale transfrontaliere în cadrul 

Uniunii. Mai exact, din acest moment, băncile, casele de schimb valutar și operatorii de 

plăți vor trebui să prezinte clienților, în mod clar și accesibil, comisioanele aferente 

schimbului valutar leu-euro și euro-leu, chiar înainte de inițierea plății de către bănci, 

casele de schimb valutar sau operatorii de plăți care permit plăți din lei în euro și invers”, 

a precizat Mihai-Ion Macaveiu, secretar de stat în Ministerul Economiei. 

Actul normativ are ca scop implementarea în legislaţia națională a celor mai recente 

modificări aduse, la nivel european, plăţilor transfrontaliere din Uniunea Europeană, prin 

Regulamentul nr. 1.230/2021, prin introducerea obligativității ca informaţiile legate de 

comisioanele percepute de bănci, entităţi de plată sau operatori de plată care oferă 

schimburi valutare din lei în euro și invers, atât la un bancomat (ATM), cât şi la un punct 

de vânzare, să fie furnizate clientului înainte de iniţierea plăţii. 

Astfel, potrivit ministerului, prin această măsură sunt stopate inegalităţile dintre 

utilizatorii serviciilor de plată din zona euro şi cei din statele membre care nu fac parte 

din zona euro și se asigură alinierea comisioanelor pentru plăţile transfrontaliere ȋn euro 

din interiorul Uniunii cu cele pentru plăţile naţionale corespunzătoare efectuate ȋn 

moneda naţională a statului membru ȋn care îşi are sediul prestatorul de servicii de plată 

al utilizatorului serviciilor de plată. 

De aceea, se impune transparenţa comisioanelor şi a cursului de schimb utilizat, pentru a 

asigura comparabilitatea şi pentru a-i permite plătitorului să facă o alegere ȋn cunostinţă 

de cauză.  
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Comisioanele de conversie monetară pentru toate plăţile cu cardul ar trebui să fie 

exprimate ȋn acelaşi mod, şi anume ca un adaos procentual la cele mai recente rate de 

schimb valutar de referinţă euro disponibile, emise de Banca Centrală Europeană (BCE). 

Noile prevederi vizează și pe lângă comisionul de conversie monetară, şi comisioanele 

de operaţiune sau cele aplicate transferului efectuat online, fiind impuse sancțiuni în 

cazul nerespectării acestora. 

Pentru transferurile inițiate online, în ceea ce privește comisionul de conversie monetară, 

furnizorul va comunica clientului o estimare a comisionului pentru serviciile de conversie 

monetară aplicabil transferului, într-un mod neutru și cuprinzător. 

Actul normativ stabilește măsuri în ceea ce privește comisioanele pentru conversia 

valutară, în special pentru protejarea consumatorilor de comisioane excesive. Clienții 

nemulțumiți vor putea să depună reclamații autorităților competente cu privire la 

încălcări ale prestatorilor de servicii de plată, după ce vor fi oficializate procedurile 

extrajudiciare pentru soluționarea litigiilor. 

La nivel național, Autoritatea Naţională pentru Protecţia Consumatorilor şi Agenția 

Națională de Administrare Fiscală vor aplica aceste prevederi, urmând să stabilească, 

prin ordin comun, criteriile de identificare a categoriilor de plăţi naţionale care 

corespund unor plăţi transfrontaliere. Aceste criteriile vor fi stabilite cu consultarea 

Băncii Naționale a României, ȋn vederea stabilirii criteriilor de identificare a categoriilor 

de plăţi naţionale care corespund unor plăţi transfrontaliere, ele constituind liniile 

directoare, necesare ȋn activitatea de supraveghere a pieţei. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• Premierul și ministrul Transporturilor, ultimatum pentru compania 

care lucrează la drumul expres Pitești-Craiova 

Nicolae Ciucă și Sorin Grindeanu avertizează constructorul că vor rezilia contractul dacă 

nu își schimbă rapid modul de lucru. 

Tronsonul 1 al drumului ar fi trebuit dat în circulație până la sfârșitul lunii iulie. 

Aceeași firmă se ocupă și de realizarea centurilor din București și Timișoara, 

care sunt de asemenea în mare întârziere.  
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Constructorul a primit deja un certificat negativ pentru drumul expres. 

La al treilea, urmează să piardă contractul cu statul. 

Celelalte tronsoane ale drumului expres Pitești-Craiova sunt gestionate de o altă 

companie, iar acolo lucrările sunt în grafic. 

Premierul Nicolae Ciucă: Nu există scuze pentru absolut nimeni, trebuie să-și 

îndeplinească obiectivele asumate prin contract și trebuie să ducă lucrările la bun sfârșit. 

Nu există toleranță pentru absolut niciun fel de întârziere. 

Sorin Grindeanu, ministrul Transporturilor: Dacă nu își schimbă rapid modul de lucru și 

nu există o creștere rapidă a activității pe șantier, va veni și al doilea certificat negativ. 

Nu putem să asistăm pasiv la faptul că se încalcă periodic termenele acestor contracte. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Sorin Grindeanu, despre situația Metrorex: Periodic se vine cu „vrem 

bani”. De fiecare dată, soluţia pe care o are Metrorex e să ia bani de la 

bugetul statului să-și acopere pierderile. Cât mai trebuie un timişorean 

sau un craiovean sau un clujean să accepte ca din banii tuturor să 

subvenţioneze transportul Bucureştiului? 

Ministrul Transporturilor, Sorin Grindeanu, a criticat, joi, managementul Metrorex, 

subliniind că singura „strategie” pe care o avansează Guvernului de fiecare dată este 

aceea de a cere bani din bugetul statului pentru acoperirea pierderilor companiei. 

Grindeanu arată că cetățenii din țară nu au de ce să suporte permanent costurile 

transportului cu metroul din București. Ministrul a spus că trebuie să se termine cu 

subvenționarea Metrorex  și a Tarom din bugetul statului. 

„Periodic, se vine din partea Metrorex la Guvern şi la Ministerul Transporturilor: vrem 

bani. Asta se întâmplă şi când se alcătuiește bugetul şi la rectificări. Eu am înţeles că de 

fiecare dată soluţia pe care o are Metrorex e să se vină cu bani de la bugetul statului ca 

să acoperim pierderile de acolo. Ştiu problemele de acolo legate de neplata unor facturi 

pe mentenanţă, lucrurile proaste legate de neimplementarea unor proiecte 

europene.  
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Vreau să vă întreb cât se poate de direct: cât mai trebuie un timişorean sau un craiovean 

sau un clujean sau un ieşean să accepte ca din banii tuturor să subvenţioneze 

transportul Bucureştiului? E, eu cred că această perioadă trebuie să se termine! Şi asta 

trebuie să înţeleagă şi cei de la Metrorex şi cei de la TAROM şi tocmai de aceea la 

Ministerul Transporturilor am dat drumul la ceea ce înseamnă 109, guvernanţa 

corporativă, au fost selectate firmele, astfel încât şi consiliile de administraţie şi directorii 

generali în perioada imediat următoare vor fi selecţionaţi pe 109″, a spus ministrul 

Transporturilor, citat de Agerpres. 

Grindeanu a fost chestionat depsre situația Metrorex și Tarom în vizita sa pe şantierul 

Drumului Expres Craiova – Piteşti. 

Reamintim că Metrorex a redus cu 38% numărul trenurilor aflate în circulaţie, situaţia 

fiind cauzată de diminuarea serviciilor de mentenanţă. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Grindeanu, după protestul de la Tarom: Răbdarea mea ajunge undeva 

la limită, legat de management şi am transmis aceste lucruri / Nu voi 

ezita să iau decizii, indiferent de consecinţe, ca să încerc să salvez 

compania 

Ministrul Transporturilor, Sorin Grindeanu, a declarat joi, după protestul sindicaliștilor de 

la Tarom, că răbdarea lui ajunge undeva la limită, legat de management şi ce se 

întâmplă la Tarom şi că a transmis aceste lucruri. El a precizat că nu va ezita să ia decizii, 

indiferent de consecinţe, ca să încerce să salveze compania, relatează News.ro. 

„La Tarom ştiţi că avem un plan de restructurare pe care trebuie să îl punem în aplicare 

şi pe care l-am agreat cu împreună cu Comisia Europeană. Eu inclusiv acum două 

săptămâni am avut o discuţie cu vicepreşedintele Comisiei (..) legat de Tarom şi CFR 

Marfă. Răbdarea mea ajunge undeva la limită, legat de management şi ce se întâmplă la 

Tarom şi am transmis aceste lucruri. Eu îmi doresc şi noi ne dorim la Guvern, ca acest 

plan de salvare, dacă pot să folosesc acest cuvânt, să poată fi pus în practică în aşa fel 

încât să putem să primim ajutorul şi astfel încât compania să fie salvată”, a spus 

Grindeanu.  
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Ministrul Transporturilor a mai afirmat: „Nu voi ezita să iau decizii, indiferent de 

consecinţe, ca să încerc să salvez compania Tarom”. 

„Este un brand naţional, pe care nu ne permitem să îl pierdem şi vom face eforturi, din 

acest punct de vedere, dar trebuie să înţeleagă şi cei care sunt în managementul Tarom”, 

a mai afirmat Sorin Grindeanu. 

Ministrul Trasporturilor a mai spus că „această companie a ajuns în această situaţie 

pentru că au fost echipe de management succesive care au dus-o în această situaţie”. 

„Trebuie să înţeleagă că cu toţii ne dorim să salvăm Taromul”, a arătat Sorin Grindeanu, 

precizând că au fost discuţii inclusiv în vizita oficială efectuată în Emiratele Arabe Unite. 

Ministrul Transporturilor a mai spus că este optimist, dar asta nu înseamnă că „nu va lua 

decizii rapid în ceea ce înseamnă Tarom”. 

Şi premierul Nicolae Ciucă a afirmat că Guvernul nu doreşte să piardă compania 

naţională de transport aerian. 

„Am avut analize şi la nivelul Guvernului, este corect, nu putem să ne permitem să 

pierdem compania naţională de transport aerian. Ca atare, domnul ministru, împreună 

cu echipa dânsului, împreună cu Guvernul, vom lua toate măsurile pentru a putea să 

salvăm Tarom”, a spus premierul Nicolae Ciucă. 

(Sursa: news.ro) 

 

• INS: Producţia de cărbune a scăzut cu 1,5% în primele cinci luni ale 

anului; importurile s-au majorat cu 55,4% 

Producţia de cărbune net a României a totalizat, în primele cinci luni din 2022, aproape 

1,2 milioane de tone echivalent petrol, fiind cu 1,5% (17.800 tep) mai mică faţă de cea 

din perioada similară din 2021, conform datelor centralizate de Institutul Naţional de 

Statistică (INS). 

În perioada menţionată, România a importat 252.500 tep cărbune net, cu 90.000 tep 

(55,4%) mai mult faţă de cantitatea importată anul trecut în acelaşi interval, potrivit 

Agerpres.  
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Comisia Naţională de Strategie şi Prognoză estimează pentru 2022 o producţie de 

cărbune de 3,325 milioane tep, în creştere cu 10,1% faţă de 2021, şi importuri de 

420.000 tep, în creştere cu 2,8%. Pentru 2023, CNSP prognozează o producţie de 3,595 

milioane tep, în creştere cu 8,1%, şi importuri de 420.000 tep, în scădere cu 0,1%. 

Conform Strategiei Energetice Naţionale, producţia totală de cărbune va scădea de la 32 

TWh în 2030, la 12 TWh în 2050, în continuarea tendinţei de diminuare a cărbunelui în 

mixul energetic (45 TWh, în 2020). 

Pentru anul 2030, rezultatele modelării în Scenariul Optim ales arată că energia produsă 

din cărbune va înregistra o uşoară scădere, la 15,8 TWh, şi va avea o pondere de 20,6%. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• PATRES: Avizele pentru parcurile eoliene şi fotovoltaice trebuie 

urgentate, pentru a folosi banii din PNRR 

Autorităţile ar trebui să urgenteze eliberarea avizelor pentru parcurile eoliene şi 

fotovoltaice, astfel încât să fie gata în timpul indicat, pentru a accesa banii din PNRR, 

susţine, într-un comunicat, Organizaţia Patronală a Producătorilor de Energie din Surse 

Regenerabile din România - PATRES. 

 

Viitorul Uniunii Europene va fi, cu siguranţă, verde, spun investitorii. Energia 

regenerabilă este o prioritate pentru ţările europene, iar România trebuie să ţină pasul, 

să-şi asume de urgenţă angajamente şi să acţioneze pentru stimularea producţiei de 

energie din surse regenerabile, aşa cum face şi recomandă Comisia Europeană ţărilor 

membre UE. 

 

"Avem nevoie, mai mult decât oricând, de noi investiţii în sectorul energetic şi, mai ales, 

în cel al regenerabilelor, pentru a se asigura independenţa energetică a ţării noastre. Ne 

bucură să constatăm că autorităţile şi parlamentarii dovedesc că au înţeles această 

necesitate şi că se acţionează în această direcţie", arată ei. 
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Organizaţia Patronală a Producătorilor de Energie din Surse Regenerabile din România - 

PATRES salută decizia preşedintelui Klaus Iohannis de promulgare a Legii pentru 

modificarea şi completarea Legii fondului funciar nr. 18/1991 şi a altor acte normative 

(PL-x 22/07.02.2022). De asemenea, apreciază adoptarea de către Parlament a actului 

normativ care permite înfiinţarea parcurilor fotovoltaice pe terenuri agricole slab fertile. 

 

România va produce, astfel, energie verde pe terenurile mai puţin fertile, subliniază 

PATRES, şi există cadru legal pentru investiţii în parcuri fotovoltaice pe terenuri arabile 

de clasa a III-a, a IV-a şi a V-a de calitate, situate în extravilanul localităţilor. 

 

"Apreciem decizia preşedintelui României şi demersul legislativ din Parlament pentru 

susţinerea investiţiilor în energie din surse regenerabile. PATRES s-a implicat activ, cu 

amendamente la proiectul de lege. Important de menţionat, ca să fie clar pentru toată 

lumea, este că, prin adoptarea acestui act normativ, se deschide calea utilizării duale, 

inclusiv pentru regenerabile, a terenurilor agricole şi păşunilor. Practic, se vor înfiinţa noi 

capacităţi de producere a energiei regenerabile, în condiţiile legii, care să nu afecteze 

buna exploatare a pajiştilor: suprafaţa ocupată cu pajişti permanente se poate utiliza în 

sistem dual, atât pentru păşunatul animalelor şi producerea de furaje, cât şi pentru 

producerea de energie electrică din surse regenerabile", a declarat Viorel Lefter, 

preşedintele PATRES. 

 

Este mult mai eficient să foloseşti o păşune, unde vor fi în continuare oi care pasc, cu o 

reducere de costuri pentru investitorii, a adăugat el. 

 

Actul normativ aduce o serie de clarificări care vin în sprijinul investitorilor. De exemplu, 

se prevede că scoaterea definitivă sau temporară din circuitul agricol a terenurilor 

agricole situate în extravilan, precum şi a terenurilor silvice se face la momentul 

autorizării construcţiei, cu plata tarifelor de către beneficiari. Investitorul nu mai este 

nevoit să dea banii înainte şi să afle apoi că nu a primit autorizaţie pentru construire. 

 

O altă facilitate prevăzută în noua lege arată că investitorul va primi avizul pentru 

terenurile agricole pentru amplasarea obiectivelor în maximum 45 de zile de la 

înregistrarea solicitării; depăşirea termenului se consideră acord tacit. 
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"Este un pas înainte, dar - din păcate - propunerea privind amendamentul care să 

permită amplasarea turbinelor eoliene şi pe terenuri clasa 1 şi 2 nu a fost adoptată. 

Turbinele eoliene, prin definiţie, se amplasează în extravilan, iar sursa eoliană este 

limitată, reţeaua la fel şi acum apare o nouă barieră în dezvoltarea acestor parcuri: clasa 

terenurilor. Toate acestea, în condiţiile în care turbinele eoliene ocupă mai puţin spaţiu 

faţă de investiţiile în solar", precizează Martin Moise, prim-vicepreşedinte PATRES. 

 

De asemenea, PATRES apreciază efortul depus de echipa de experţi ai Ministerului 

Energiei pentru punerea în aplicare cu succes a celei mai importante componente din 

PNRR pe energie, care constă în creşterea capacităţii de producţie din regenerabile. 

Interesul este major din partea companiilor pentru finanţare prin PNRR pentru investiţii 

în energie din surse regenerabile. Dovadă sunt cele 668 de aplicaţii pentru instalarea de 

noi capacităţi de producere a E-SRE, anunţate de ministrul Energiei. 

 

"Atragem atenţia că aceste investiţii, finanţate prin PNRR, pot fi finalizate în termenul 

indicat (până în iunie 2024) doar dacă se găsesc soluţii legale pentru urgentarea avizelor 

pentru parcurile eoliene şi fotovoltaice. Este cunoscut faptul că realizarea unei investiţii 

implică o serie de etape, cu documentaţia şi birocraţia aferente, de la studii de 

fezabilitate, obţinere avize şi autorizaţii, la implementarea propriu-zisă şi punere în 

funcţiune a obiectivului de investiţii. Toate aceste etape înseamnă timp îndelungat, cu 

riscul depăşirii termenului din calendarul de implementarea a investiţiilor din PNRR şi al 

pierderii finanţării. Am luat cunoştinţă de demersul miniştrilor responsabili pentru 

revizuirea termenelor legale aferente acestora prin reducerea perioadelor de analiză în 

vederea emiterii avizelor. Concret, se propune emiterea în regim de urgenţă a avizelor, 

fapt ce presupune adoptarea unor modificări legislative", a adăugat Viorel Lefter. 

 

PATRES continuă demersul său la autorităţi şi cere eliminarea barierelor din calea 

dezvoltării proiectelor de noi capacitaţi de producţie şi/sau stocare. Un restart pe zona 

de regenerabile, respectiv crearea un nou ciclu investiţional, se pot realiza doar dacă se 

asigură predictibilitate pentru investitori. 

 

"Mai sunt multe probleme de rezolvat, multe provocări. Este nevoie de un angajament 

ferm din partea autorităţilor române, care să ia deciziile corecte pentru viitorul energiei 

în România. PATRES consideră că România are potenţialul de a realiza tranziţia 

energetică de la surse de energie poluante către regenerabile.  
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Dacă vrem cu adevărat, se poate!", se mai arată în comunicat. 

 

Organizaţia Patronală a Producătorilor de Energie din Surse Regenerabile din România 

are în componenţă 109 de membri - producători de energie din surse regenerabile cu 

putere instalată totală de aproximativ 1.900 MW, ce reprezintă investiţii în sectorul 

energetic din România de circa 3 miliarde de euro.  

(Sursa: Agerpres) 

 

• Ministrul Apărării Naţionale l-a primit pe preşedintele Comisiei de 

Apărare a Adunării Naţionale din Franţa 

Ministrul Apărării Naţionale, Vasile Dîncu, l-a primit, joi, pe preşedintele Comisiei de 

Apărare a Adunării Naţionale din Franţa, Thomas Gassilloud, informează un comunicat al 

MApN transmis AGERPRES. 

Temele aflate pe agenda de discuţii au vizat perspectivele consolidării cooperării în 

cadrul NATO, UE şi bilateral, cu accent pe deciziile Summitului NATO de la Madrid, 

relaţiile în contextul parteneriatului strategic dintre cele două ţări, contribuţia Franţei la 

eforturile de descurajare şi apărare de pe Flancul estic, respectiv demersurile privind 

colaborarea în plan european, pe componenta dezvoltării de capabilităţi. 

Dîncu a exprimat mulţumiri pentru angajamentul Franţei, în calitate de naţiune-cadru, 

privind asigurarea consolidării Grupului de luptă pentru apărarea colectivă, până la nivel 

brigadă, în funcţie de evoluţia situaţiei de securitate, potrivit anunţului preşedintelui 

francez, Emmanuel Macron. Acest efort "dovedeşte soliditatea aliată şi a parteneriatului 

strategic dintre cele două ţări, cu rezultate benefice atât pentru asigurarea securităţii 

României, cât şi la nivel regional", arată sursa citată. 

(Sursa: Agerpres) 
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• România: Datoria guvernamentală ca procent din PIB a fost de 48,4% 

la finalul primului trimestru din 2022 (Eurostat) 

Datoria guvernamentală în zona euro s-a situat la 95,6% din PIB, la finalul primului 

trimestru din 2022, în scădere uşoară faţă de 95,7% din PIB la finalul trimestrului 

anterior, în timp ce în Uniunea Europeană datoria s-a diminuat de la 88,1% din PIB la 

87,8% din PIB, arată datele publicate joi de Oficiul European de Statistică (Eurostat), 

informează Agerpres. 

Comparativ cu primul trimestru din 2021, datoria guvernamentală ca procent din PIB a 

scăzut atât în zona euro (de la 100% la 95,6%), cât şi în UE (de la 92,3% la 87,8%). 

La finalul primului trimestru din 2022, cel mai ridicat nivel al datoriei guvernamentale ca 

procent din PIB în rândul statelor membre UE se înregistra în Grecia (189,3%), Italia 

(152,6%), Portugalia (127%), Spania (117,7%), Franţa (114,4%), Belgia (107,9%) şi Cipru 

(104,9%), iar cel mai scăzut în Estonia (17,6%), Luxemburg (22,3%), Bulgaria (22,9%), 

Danemarca (32,9%), Suedia (34,6%), Lituania (40,3%), Letonia şi Cehia (ambele cu 42,8%) 

şi România (48,4%). 

Comparativ cu trimestrul patru al anului trecut, 19 state membre au înregistrat o scădere 

a datoriei ca procent din PIB la finalul primului trimestru din 2022, iar opt o creştere. 

Creşteri au fost în Franţa (1,9 puncte procentuale - pp), Italia (1,8 pp), Cipru (1,3 pp), 

Malta (1,2 pp), Austria (1,1 pp), Cehia (0,8 pp), Ungaria (0,7 pp) şi Slovenia (0,4 pp), iar 

cele mai semnificative scăderi s-au înregistrat în Grecia şi Lituania (ambele cu minus 4 

pp), Danemarca (minus 3,7 pp), Croaţia (minus 2,5 pp), Irlanda şi Bulgaria (ambele cu 

minus 2,2 pp). 

Comparativ cu primul trimestru din 2021, datoria guvernamentală ca procent din PIB a 

crescut în trei state membre: Slovacia (2,6 pp), România (1 pp) şi Malta (0,4 pp) şi a 

scăzut în 24 de ţări membre. Cel mai semnificativ declin s-a înregistrat în Grecia (minus 

20 pp), Cipru (minus 16,1 pp), Croaţia (minus 12,8 pp), Portugalia (minus 12 pp), 

Slovenia (minus 9,9 pp), Belgia (minus 9,1 pp), Danemarca (minus 7,8 pp), Spania (minus 

7,5 pp) şi Irlanda (minus 7,3 pp). 

(Sursa: Agerpres)  
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• Banca Centrală Europeană a majorat dobânda de referință cu 0,5%, în 

încercarea de a stăpâni inflația, care a ajuns în Zona Euro la 8,6%. Este 

prima majorare după 11 ani 

”La viitoarele ședințe ale Consiliului guvernatorilor, va fi oportună normalizarea 

suplimentară a ratelor dobânzilor”, transmite Banca Centrală (BCE) într-un comunicat de 

presă. La începutul anului, instituția și-a asumat o țintă pe termen mediu de 2% pentru 

inflație.  

Eurostat a calculat o inflație de 8,6% în luna iunie pentru Zona Euro. Astfel, majorarea de 

astăzi devine, scrie Reuters, necesară, cu riscul de a încetini creșterea economică a 

blocului comunitar. 

 

Imediat după anunțul Christinei Lagarde, euro a început să se aprecieze în raport cu 

dolarul american, cu care ajunsese la paritate în ultimele zile. Aprecierea dolarului ajută 

SUA în lupta cu inflația, pentru că produsele vândute pe alte piețe devin mai scumpe, 

dar îngreunează viața partenerilor comerciali, întrucât mărfurile denominate în dolari 

devin mai scumpe când prețul lor este convertit în euro. 
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Totodată, în încercarea de a amortiza impactul creșterii costurilor îndatorării, BCE a 

dezvăluit și un nou instrument care îi va permite să cumpere obligațiuni atunci când pe 

piață apar diferențe nejustificate ale costurilor de îndatorare între cele 19 țări din Zona 

Euro. 

Între factorii de decizie ai Băncii nu a existat un consens în ultima perioadă, unii dintre ei 

considerând intervenția întârziată, iar alții fiind de părere că decizia va amplifica o 

posibilă recesiune. În SUA, Rezerva Federală a operat deja trei majorări, ultima chiar de 

0,75 de puncte procentuale. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Prețurile petrolului au scăzut brusc, după ultimele decizii adoptate în 

SUA 

Preţurile petrolului au scăzut joi cu aproximativ 3 dolari pe baril, din cauza stocurilor mai 

mari de benzină din SUA şi după ce o majorare a dobânzii cheie de către Banca Centrală 

Europeană (BCE) a stârnit îngrijorare privind cererea, în timp ce reluarea livrărilor de 

petrol din Libia şi reluarea fluxurilor de gaze ale Rusiei către Europa au atenuat 

preocupările privind aprovizionarea, transmite Reuters. 

Contractele futures pentru ţiţeiul Brent au pierdut 2,44 dolari, sau 2,3%, până la 104,48 

dolari pe baril până la ora 16:24 GMT (19:24 ora României). Contractele futures pentru 

ţiţeiul U.S. West Texas Intermediate au scăzut cu 3,06 dolari, sau cu 3,1%, la 96,82 dolari. 

Ambele contracte au scăzut cu mai mult de 5 dolari în timpul tranzacţiilor. 

Contractele futures pentru benzină din SUA au scăzut cu 15 cenţi, sau cu 4,5%, la 3,13 

dolari pe galon, după o creştere de 3,5 milioane de barili de marfă depozitată 

săptămâna trecută, au arătat miercuri datele guvernului american, depăşind cu mult 

prognozele analiştilor. 

”Principalul protagonist al petrolului este benzina, existând percepţii cu privire la 

distrugerea cererii de benzină”, a declarat Robert Yawger, director general pentrul 

contracte futures la Mizuho, informează News.ro. 
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Volumul de tranzacţionare cu contracte futures pe petrol a fost, de asemenea, slab, iar 

preţurile volatile, deoarece traderii încearcă să coreleze cererea de energie mai slabă cu 

o ofertă mai restrânsă ca urmare a pierderii barililor ruseşti după invazia Ucrainei de 

către ţară. 

Fluxurile prin conducta de gaze naturale Nord Stream 1 din Rusia, care trece pe sub 

Marea Baltică spre Germania, au fost parţial reluate joi. după ce conducta a fost închisă 

pentru întreţinere pe 11 iulie. 

Conducta rula deja cu volume reduse în urma unei dispute declanşate de invazdarea 

Ucrainei de către Rusia. 

”Reluarea fluxurilor de gaze prin Nord Stream 1 pare să evoce imagini ale unei poziţii 

mai conciliante din partea Rusiei în ceea ce priveşte circulaţia continuă a ţiţeiului şi a 

produselor în Europa în următoarele săptămâni/lună”, a declarat Jim Ritterbusch, de la 

Ritterbusch and Associates, într-un notă adresată clienţilor.  

Banca Centrală Europeană s-a alăturat joi multor alte bănci centrale în creşterea ratelor 

dobânzilor, concentrându-se mai degrabă pe combaterea inflaţiei fulminante decât 

asupra recesiunii economice, care poate afecta cererea de petrol. 

Banca Japoniei a menţinut rate ale dobânzilor ultra-scăzute, pentru a stimula creşterea 

economică. 

(Sursa: news.ro) 

 

• Experţi internaţionali au documentat încălcări grave pe scară largă 

ale dreptului umanitar şi dreptului internaţional comise de către 

trupele ruse de la începutul invaziei în Ucraina, anunță OSCE 

Experţi internaţionali au documentat încălcări grave pe scară largă ale dreptului 

umanitar şi dreptului internaţional de către trupele ruse de la începerea invaziei în 

Ucraina, indică un raport publicat de Oficiul pentru Instituţii democratice şi Drepturile 

Omului (ODIHR), agenţie din cadrul OSCE cu sediul la Varşovia, transmite joi dpa, citată 

de Agerpres.  
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Printre cazurile extrem de grave reţinute de raport se află bombardarea unui teatru din 

Mariupol, la jumătatea lunii martie, şi a gării centrale din Kramatorsk, la începutul lui 

aprilie, în ambele cazuri, despre care ODIHR afirmă că pot fi crime de război, 

înregistrându-se numeroase victime civile. 

Potrivit raportului ODIHR, ce are 53 de pagini, un fapt foarte îngrijorător este asediul 

oraşelor ucrainene de către forţele ruse, ceea ce a împiedicat evacuarea în siguranţă a 

civililor. 

Comportamentul militarilor ruşi a fost caracterizat de o ignorare generală a principiilor 

fundamentale ale dreptului umanitar – distincţie, proporţionalitate şi prudenţă, 

menţionează documentul citat. 

Martori au raportat execuţii şi detenţii ilegale, răpiri şi cazuri de tortură şi violenţă 

sexuală. 

De asemenea, armata ucraineană a încălcat dreptul umanitar, într-o măsură mai mică, 

notează raportul, care menţionează acte de violenţă împotriva militarilor ruşi care au 

comis jafuri. 

Dovezile strânse de ODIHR arată că ambele părţi au încălcat dreptul internaţional în 

ceea ce priveşte tratamentul aplicat prizonierilor de război. 

Pe 24 februarie, Rusia a lansat o agresiune militară neprovocată şi nejustificată contra 

Ucrainei. Moscova susţine că este vorba despre o ”operaţiune militară specială de 

denazificare” a ţării vecine şi de protejare a comunităţii rusofone din estul Ucrainei. 

(Sursa: Agerpres)  


